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Titel Udvalg
Side-

henvisning
Hensigtserklæring Enhedslistens og Alternativets ændringer/bemærkninger 

til forligspartiernes hensigtserklæringer

Ændret praksis 
ifm. revision af 
takster for 
herberger og 
krisecentre

SUD, ØU 14

På grund af praksisændring kan der ikke længere indregnes en række omkostninger i taksterne for 
herberger og krisecentre. Parterne er enige om, at Socialforvaltningen sammen med 
Økonomiforvaltningen vil vurdere det økonomiske behov frem mod forhandlingerne om 
overførselssagen 2023-2024.

-

Bedre 
parkerings-
forhold for 
hjemmeplejen

SOU, 
TMU

30

Partnerne er enige om, at der skal skabes bedre parkeringsforhold for hjemmeplejen. Sundheds- og 
Omsorgsforvaltningen og Teknik- og Miljøforvaltningen undersøger hvilke muligheder der er for at 
sikre bedre parkering for hjemmeplejen. Dette særligt i Indre by og brokvarterne i aftentimerne, hvor 
udfordringen er størst. Såfremt der er behov for finansiering til oprettelse eller omdannelse af 
parkeringspladser, henvises finansieringen til forhandlingerne om overførselssagen 2023-2024 eller 
budget 2025.

-

Hensigts-
erklæring om 
finansiering af 
gæstelicenser til 
kolonihaveejere

TMU 30

Parterne er enige om, at der skal findes en løsning for kolonihaveejere, som påvirkes af 
implementeringen af de nye tidsbegrænsede parkeringszoner. Teknik- og Miljøudvalget skal i 
december 2023 behandle en indstilling om en gæstelicens som en konkret løsning for 
kolonihaveejerne. Parterne er enige om, at finansieringen af en gæstelicens henvises til 
forhandlingerne om overførselssagen 2023-2024.

-

Merudgifter på 
børne- og 
ungdoms-
området i 2024 
og frem

BUU, ØU 31-32

Parterne noterer sig, at der henset til den seneste befolkningsprognose aktuelt kommer færre børn end 
tidligere forventet i nogle dele af byen. Enkelte skoler og dagtilbud har derfor ledig kapacitet, som kan 
medføre en økonomisk udfordring og gøre det svært at fastholde den faglige kvalitet. Parterne er 
derfor enige om, at Børne- og Ungdomsudvalget i sit budgetbidrag til Budget 2025 fremlægger 
forslag til, hvordan kapaciteten kan tilpasses, og hvordan ledig kapacitet kan anvendes til midlertidige 
og permanente behov, herunder på specialområdet. Børne- og Ungdomsforvaltningen inddrager 
Økonomiforvaltningen i arbejdet. Forslaget skal ses i sammenhæng med analysen af specialområdet, 
hvorfor det også skal undersøges, hvordan den ledige kapacitet kan anvendes til at understøtte 
inklusionen af børn med særlige behov i det almene børnefællesskab.

-

Dobbelt-
diagnoser

SUD 32

Parterne noterer sig, at der etableres et nyt regionalt tilbud til borgere med dobbeltdiagnoser 1. 
september 2024, og at de nuværende 114 særlige pladser i psykiatrien pr. 1. juli 2024 omlægges til 88 
pladser til samme målgruppe. Parterne er enige om, at det er vigtigt, at borgerne aldrig falder mellem 
stolene, og at Socialforvaltningen har fokus på samarbejdet med den regionale psykiatri om 
målgruppen, bl.a. i regi af udsatteenheden og arbejdet i sundhedsklyngerne.

-

Midlertidigt 
stofindtagelses-
rum

SUD 33

Parterne er enige om, at der frem mod overførelsessagen endvidere udarbejdes et forslag om 
etablering og drift af et midlertidigt stofindtagelsesrum eller anden afskærmning til injektion og om 
muligt rygning - dette med henblik på hurtigst muligt at skabe en akut skærmning af kvinderne frem 
til, at et permanent stofindtagelsesrum er etableret.

-

Hensigtserklæringer Enhedslisten og Alternativet er medforslagsstillere på
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Unge med 
opioid misbrug

SUD, 
SOU

33

Parterne er enige om, at SOF og SUF frem mod budget 2025 følger udviklingen i antallet af unge 
under 25 år med et problematisk forbrug af opioider (smertestillende medicin) og benzodiazepiner 
(angstdæmpende medicin), i kombination eller hver for sig, som er er hvervet gennem uautoriseret og 
illegalt salg. Vurderer SOF og SUF frem mod budget 2025 at der er tale om en bekymrende stigning, 
er parterne enige om, at SOF og SUF fremlægger et budgetnotat til budget 2025.

-

Ophør af 
egenbetaling på 
midlertidige 
døgnophold

SOU 34
Frem imod Budget 2025 er parterne enige om at undersøge forskellige mulige modeller for ophør af 
egenbetalingen på kommunens vurderingspladser og korte omsorgsophold. Der sker for at ensarte 
egenbetalingsforholdene på kommunens forskellige pladstyper.

-

Værtskab for VM 
i hjemløse-
fodbold

ØU, KFU 36
Såfremt København tildeles værtskabet af VM i fodbold for hjemløse ud fra et betinget bud, er parterne 
enige om at finansieringen kan indgå i udmøntning af Megaeventpuljen.

-

Hensigts-
erklæring om 
Ungdoms OL

ØU, KFU 37

Ungdoms-OL afholdes hvert fjerde år for unge atleter mellem 15 og 18 år og er kendetegnet ved ikke 
alene at være et sportsligt event, men også en kulturel begivenhed med fokus på uddannelse og socialt 
fællesskab på tværs af idrætter og nationer. Værtskab for et Ungdoms-OL vil være et betydeligt 
sportsevent for København og vil give mulighed for at vise, hvordan man i afviklingen af et stort 
internationalt event kan bevare et fokus på demokrati, bæredygtighed og forankring i byen. Parterne er 
enige om at starte en dialog med staten, Dansk Idrætsforbund, Sport Event Danmark og Den 
Internationale Olympiske Komite om værtskab.

-

København som 
værtsby for 
Skole OL Finalen 
i 2025-2028

KFU, 
BUU

37
Parterne er enige om at undersøge mulighederne for at afholde skole OL frem mod overførselssagen 
2023-2024.

-

KK vært for April 
Festival 2026

KFU 37

April Festival er en teaterfestival for børn og unge skabt at Teatercentrum, som hvert år finder sted i en 
ny kommune. Festivalens overordnede formål er at præsentere børn og unge i alderen 0-16 år for 
scenekunst, uanset deres økonomiske og sociale situation. Festivalen genererer op mod 30.000 gratis 
teaterbilletter til børn og unge. Budgetparterne er ønsker, at Kultur- og Fritidsforvaltningen 
undersøger mulighederne for, at Københavns Kommune kan blive vært for festivalen i 2026 eller 27.

-

Fortsat 
samarbejde 
med 
Frederiksberg 
Kommune om 
Idrætsmilliarden

KFU, ØU 37

Med Idrætsmilliarden er der skabt mulighed for, at Københavns og Frederiksberg Kommuner via en 
øget anlægsramme kan løfte kapaciteten på idrætsområdet til gavn for hovedstadens borgere. 
Parterne er enige om at fortsætte samarbejdet med henblik på at undersøge mulighederne for at 
udvikle fælles anlægsprojekter. Der vil til forhandlingerne om Budget 2025 blive udarbejdet en 
afdækning af behov og forslag til projekter.

-
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Hensigts-
erklæring om 
fremrykning af 
Idrætsmilliarden 
og en ny 
Idrætsmilliard

ØU, KFU 37
Parterne er enige om, at Økonomiforvaltningen og Kultur- og Fritidsforvaltningen i 2024 vil gå i dialog 
med staten om at fremrykke anlægsmåltal i Idrætsmilliarden for at sætte ekstra skub i 
idrætsinvesteringerne.

-

Hensigts-
erklæring om 
fremrykning af 
Idrætsmilliarden 
og en ny 
Idrætsmilliard

KFU, ØU 37
Parterne er yderligere enige om, at Økonomiforvaltningen og Kultur- og Fritidsforvaltningen i 2024 vil 
gå i dialog med staten om at få tildelt flere anlægsmåltal til idrætsinvesteringer i en Idrætsmilliard 2.0.

-

Hensigts-
erklæring om 
fremrykning af 
Idrætsmilliarden 
og en ny 
Idrætsmilliard

ØU, KFU 37

Parterne er enige om, at der med budget 2024 prioriteres projekter inden for idrætsmilliarden for 11,1 
mio. kr. i anlægsmåltal i 2024, heraf skal 2,5 mio. kr. i anlægsmåltal i 2024 prioriteres på 
idrætsfaciliteter til Overførelsessagen 2023-2024. Sammen med de tidligere besluttede projekter på 
93,9 mio. kr. i anlægsmåltal i 2024, rammes derved de årlige anlægsmåltal for idrætsmilliarden på 105 
mio. kr.

-

Hensigts-
erklæring om 
Gymnastikkens 
Hus

KFU, ØU 38

Som led i udmøntningen af idrætsmilliarden blev der i Budget 2023 afsat screeningsmidler til 
Gymnastikkens Hus, der kan danne ramme om en lang række gymnastikdiscipliner. Interessen for 
gymnastik er stigende, og en ny specialfacilitet vil imødekomme en stor efterspørgsel på mere 
kapacitet og tid. Parterne er derfor enige om, at der skal prioriteres 120 mio. kr. i måltal fra 
idrætsmilliarden til en bydækkende specialfacilitet til gymnastik med udgangspunkt i visionen om et 
Gymnastikken Hus. Parterne er enige om, at finansiering til Gymnastikkens Hus skal findes i kommende 
budgetforhandlinger eller overførselsager.

-

Ketsjersportens 
Hus

KFU 38

Der blev i Budget 2020 og overførselssagen 2020-2021 afsat midler til en planlægningsbevilling for 
Ketsjersporten Hus. Der resterer 0,9 mio. kr. af den allerede afsatte planlægningsbevilling.

Parterne er enige om at omdisponere 0,35 mio. kr. heraf til en ny behovsafklaring og ny screening af 
mulige placeringer til Ketsjersporten Hus frem mod overførselssagen 2023-2024. Hvis man vil videre 
med projektet vil der blive behov for yderligere planlægningsmidler i forbindelse med kommende 
overførselssager eller budgetforhandlinger.

-
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Valby 
Idrætspark

ØU, KFU, 
TMU

38-39

I budget 2023 blev der afsat 3,3 mio. kr. til planlægningen af første etape af udviklingen af Valby 
Idrætspark. Planlægningsfasen forventes afsluttet i forbindelse med budget 2025.

En række repræsentanter for store dele af idrætten i Valby har fremlagt en visionsplan, der bl.a. 
beskriver en række yderligere muligheder for at tilvejebringe bolig-, erhverv- og idrætskvadratmeter i 
området. Visionen rejser også en række problematikker omkring udbudsret, ejerskab og samlet 
budgetøkonomi.

Parterne er enige om, at Økonomiforvaltningen og Kultur- og Fritidsforvaltningen sideløbende med 
planlægningsfasen skal belyse alternative scenarier for udviklingen af Valby Idrætspark, herunder 
modeller for offentligt-privat samarbejde. Scenarierne skal tage afsæt i de aktuelle kommunale planer, 
herunder scenarie Y og beslutningen om placering af et rehabiliteringscenter i Valby Idrætspark. 
Parterne noterer sig, at der kan blive behov for finansiering af ekstern rådgivning i overførelsessagen 
2023-2024 mhp. at vurdere realiserbarhed i ønskede modeller for fremtidig organisering af udvikling 
af Valby Idrætspark. Det igangsatte arbejde i Økonomiforvaltningen, Kultur- og Fritidsforvaltningen og 
Teknik- og Miljøforvaltningen med at belyse mulighederne for at videreudvikle scenarie Y med boliger, 
erhverv og flere idrætsfaciliteter vil fortsætte, da dette ikke afhænger af model for ejerskabet.

-

Tiltag til 
klimaoptimering 
af m2-behov

ØU, BUU, 
KFU, 
SUD

40
Parterne er desuden enige om, at Økonomiforvaltningen med inddragelse af relevante 
fagforvaltninger skal se nærmere på potentialet for klimaoptimering af funktionsprogrammer for 
kommunens nybyggeri og fremlægger forslag hertil til kommende politiske forhandlinger (ØK17).

-

Hensigts-
erklæring om 
dialog med 
Københavns 
Kommunes 
selskaber om 
skovrejsning

ØU, TMU 40
Parterne er enige om at intensivere dialogen med selskaber ejet af Københavns Kommune om 
anvendelsen af skovrejsning og udtagning af lavbundsjord som del af deres virke fx i forbindelse med 
vandindvinding.

-

Hensigts-
erklæring om 
fremrykning af 
CO2-
reduktioner

TMU, ØU 40
Parterne er enige om, at Teknik- og Miljøforvaltningen skal undersøge mulighederne for at fremrykke 
CO2-reduktioner fra tidligere aftalte klimainitiativer fx indkøb af fossilfri arbejdsmaskiner fra budget 
2023. Der afrapporteres til overførselssag 2023-2024.

-

Potentiale-
analyse af 
grønne 
teknologier i 
Ørestad samt 
udbredelse af 
erfaringer og 
igangsættelse af 
pilotprojekter

ØU, TMU 41

Forligskredsen er enige om til budget 2025 at se på finansiering til et pilotprojekt i Ørestad vedrørende 
effektiv udnyttelse af bygningernes energiforbrug, der skal iværksættes og implementeres i Ørestad. 
Pilotprojektet vil omhandle de Flex-energiløsninger, der er udviklet i et samarbejde mellem 
Københavns Kommune, HOFOR, IBM og Energi Danmark.

-
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Hensigts-
erklæring om 
initiativer 
vedrørende 
elladestandere - 
udbud af 
ladestandere

TMU 41

Parterne er enige om, at kommunen skal fremtidssikre arealer til ladeinfrastruktur. Parterne er enige 
om at drøfte finansiering ved kommende politiske forhandlinger, så kommunen kan ændre på 
vejforholdene i områder, hvor det ellers er vanskeligt at etablere ladestandere. Samtidig kan 
kommunens egne p-pladser stilles til rådighed for elladestandere med henblik på at fremme 
etableringen af den nødvendige ladeinfrastruktur for omstillingen til en hovedstad fri for fossil vejtrafik. 
Der arbejdes på at forberede et udbud af ladestandere på kommunale p-arealer med henblik på at 
indgå i forhandlingerne om overførselssag 2023-2024.

-

Klimaneutralt 
Nyt Neuro-
rehabilitering 
KBH

ØU, SOU 41
Parterne er enige om, at Økonomiforvaltningen i samarbejde med Sundheds- og 
Omsorgsforvaltningen udarbejder en række mulige klimatiltag i byggeri og drift i forbindelse med 
anlægsbevillingen for Nyt Neurorehabilitering KBH til budget 2025.

-

Byens grønne 
kiler

TMU, ØU 42

Parterne er enige om, at Teknik- og Miljøforvaltningen i samarbejde med Økonomiforvaltningen skal 
udarbejde en samlet plan for flere grønne kiler og sammenhængende grønne områder i Københavns 
Kommune frem mod budget 2025. Planen skal bl.a. indbefatte fremtidens Grøndalspark (TM127), 
Parken ved Bispeengbuen (TM018), Fra Fælled til Strand på tværs af Sundby og Kalkbrænderigade i 
Nordhavn samt Træpolitikkens målsætning om 100.000 flere træer i Københavns Kommune.

-

Hvidkildevej: 
Skolevejsprojekt
er pba. af 
ændringer i 
skoledistrikter, 
Vanløse

TMU 44
Parterne er enige om, at der skal sikres en mere tryg krydsning af Hulgårdsvej og cykelrute på 
Hvidkildevej ved at etablere mindre tilpasninger og fysiske foranstaltninger. Finansiering heraf 
henvises til forhandlingerne om overførselssagen 2023-2024.

-

Højresving for 
rødt for cyklister 
– dialog med 
Københavns 
Politi

TMU 44
Parterne er enige om, at Teknik- og Miljøforvaltningen skal kortlægge egnede kryds, hvor trafikanter 
kan foretage højresving for rødt med henblik på at ansøge Københavns politi om tilladelse.

-

Samarbejde 
med forsikrings-
selskaber og 
politi om at 
adressere 
cykeltyveri

ØU, TMU 44

Cykel er et af de grønneste transportmidler. Mange tusinde københavnere får hvert år stjålet deres 
cykel, og Københavns Kommunes tryghedsundersøgelse viser år efter år, at cykeltyveri er den situation, 
som flest københavnere bekymrer sig om at blive udsat for i deres nabolag. Parterne er enige om, at 
Teknik- og Miljøforvaltningen og Økonomiforvaltningen (Sikker By) skal søge et samarbejde med 
Københavns Politi og forsikringsbranchen om en styrket indsats mod cykeltyverier, og at et eventuelt 
behov for kommunal finansiering skal indgå i overførselssagen 2023-2024 eller budget 2025.

-

Trafikale forhold 
ved 
Nordøstamager 
skole, Amager 
Øst

TMU 46
Parterne er enige om at forbedre de trafikale forhold ved Nordøstamager Skole. Finansiering sker 
inden for Lynetteholm puljen.

-
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Hensigts-
erklæring om 
plan for 
vedligehold af 
ejendomme og 
energi-
renovering

ØU 46

Parterne er enige om, at Københavns Ejendomme skal evaluere den eksisterende model og udarbejde 
forslag til en opdateret styringsmodel for vedligehold, der blandt andet tager højde for behovet for 
energirenoveringer, samt en model for udvikling af langsigtet vedligeholdelsesplanlægning for 
udvalgte bygningsgrupper, såsom daginstitutioner og idrætsanlæg.

Københavns Ejendomme præsenterer evaluering af ansvarsfordelingen for indvendigt vedligehold og 
ny styringsmodel for vedligehold for Økonomiudvalget i løbet af 2024 og fremsætter herefter forslag 
til nye modeller ved forhandlingerne om henholdsvis budget 2025 og overførselssagen 2024-2025.

-

Lavere 
sagsstammer

BIU 47

Parterne er enige om, at Beskæftigelses- og Integrationsforvaltningen skal følge ledigheden og 
størrelsen af målgrupperne udsatte ledige over og under 30 år for at vurdere konsekvenserne for 
antallet af sager pr. jobkonsulent, herunder særlig for gruppen af udsatte unge, der har behov for en 
håndholdtindsats.

Parterne er enige om, at udviklingen følges frem mod budget 2025, hvor det vurderes, om der skal 
udarbejdes et budgetnotat om yderligere finansiering.

-

Faste møder i 
følgegruppe til 
Københavns 
Kommunes 
handleplan mod 
racisme, etnisk 
diskrimination 
og 
hadforbrydelse

BIU 48

Aftalepartierne er enige om, at Beskæftigelses- og Integrationsforvaltningen i perioden 2024–2027 
afholder møder med den følgegruppe, som forvaltningen etablerede i forbindelse med udarbejdelsen 
af Københavns Kommunes handleplan mod racisme, etnisk diskrimination og hadforbrydelser, som 
blev godkendt i Borgerrepræsentationen den 22. juni 2023. Udgifterne afholdes af forvaltningens 
egen ramme.

-

Inuitpakke 
herunder med 
SO80 hensigts-
erklæring om 
markering af det 
grønlandske hus

SUD 48

Parterne er enige om, at Socialforvaltningen forud for forhandlingerne om overførselssagen 2023-
2024 udarbejder et budgetnotat med henblik på fejringen af Det Grønlandske Hus 50-års jubilæum og 
herunder Grønlands nationaldag, som er inden for samme uge. Indhold og varighed af 
jubilæumsmarkeringen afklares frem mod overførselssagen.

-

Støtte til 
Skoleskakkens 
Hus

KFU 48

Skoleskakkens Hus - Hjernens motionscenter i København er et godt initiativ, som vil give mange 
københavnske børn og unge mulighed for at dyrke deres passion for skak. Det vil også blive et sted, 
hvor generationer mødes. Budgetpartierne er enige om at gå i dialog om etableringen af 
Skoleskakkens Hus og vil frem mod overførselssagen klarlægge, om Københavns Kommune kan støtte 
projektet.

-
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Hensigts-
erklæring om 
arealplan for 
Kultur- og 
biblioteks-
faciliteter

KFU, ØU 49

Parterne er enige om, at Kultur- og Fritidsforvaltningen i samarbejde med Økonomiforvaltningen 
forud for budget 2025 fremlægger en samlet arealplan for kultur og fritid, som udover planer for hhv. 
boldbaner, idrætshaller og svømmehaller også indeholder planer for biblioteker og kulturhuse i 
forhold til behov og udbygningsmuligheder.

-

Ajourføring og 
sikring af fortsat 
lov-
medholdighed 
af skoler og 
institutioners IT-
systemer

BUU 49
Parterne noterer, at håndtering af opgradering og udskiftning af skolernes trådløse netværk håndteres 
ved at optage et internt lån på 11,0 mio. kr. på anlæg til udfordringen i 2024. Det interne lån afdrages til 
kassen over 6 år fra 2025-2030 med 2,0 mio. Kr. årligt.

-

Ajourføring og 
sikring af fortsat 
lov-
medholdighed 
af skoler og 
institutioners IT-
systemer

BUU 49 Parterne er endvidere enige om, at udfordringen i 2025-2027 ligeledes kan håndteres via internt lån. -

Skoleidræts- og 
skole-
svømmehaller

ØU, BUU, 
KFU

50

Der er med budget 2023 foretaget en indledende screening af 33 skolematrikler. Den indikerer, at der 
kan findes plads til en idrætskapacitet ved følgende fire skoler: Brønshøj Skole, Gerbrandskolen, 
Kirsebærhavens Skole og Strandvejsskolen. Næste skridt er, at der udpeges hvilke skoler, der skal 
arbejdes videre med som grundlag for at kunne søge planlægningsbevilling.

Parterne er enige om, at der arbejdes videre med screeningen af skoleidræts- og skolesvømmehaller 
med henblik på planlægningsbevilling til overførselssagen 2023-2024 og i budget 2025 om ny 
idrætskapacitet på de udvalgte placeringer.

-

Forsøg med 
senere mødetid 
for de ældste 
elever

BUU 50

Der er forskning, der peger på, at skoleelever i teenageårene vil få større udbytte af undervisningen, 
hvis de begynder skolen senere på dagen. Budgetparterne er enige om at opfordre folkeskolerne til at 
igangsætte forsøg med dette, og at den enkelte skolebestyrelse og skoleledelse har 
beslutningskompetencen til at sætte forsøg i gang og indhente erfaringer med det til fælles brug.

-

Potentiale ved 
ændret 
visitations-
praksis 

SOU, 
SUD

51

Parterne er enige om, at Sundheds- og Omsorgsforvaltningen i samarbejde med Socialforvaltningen 
frem mod overførselssagen 2023-2024 undersøger, hvad det økonomiske potentiale er, hvis 
Københavns Kommune ændrer visitationspraksis, og regionen i større omfang finansierer udgifterne 
via den regionale opgavevaretagelse på området.

-
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Titel Udvalg
Side-

henvisning
Hensigtserklæring Enhedslistens og Alternativets ændringer/bemærkninger 

til forligspartiernes hensigtserklæringer

Hensigts-
erklæring om 
indsatser for 
grøn omstilling i 
virksomheder 
og grønne jobs

BIU 55

Forligskredsen er enige om ved overførselssagen 2023-2024 at drøfte mulighederne for, at der kan 
skabes flere grønne jobs, der skal understøtte grøn omstilling hos byens erhverv og virksomheder. Det 
er partiernes ambition, at flere af byens ledige skal have de rette kompetencer til at varetage grønne 
jobfunktioner og til at kunne understøtte byens virksomheder i grøn vækst og samfundets grønne 
omstilling. Det kan bl.a. være indsatser som ”grønne ambassadører”, opkvalificering af ledige til grønne 
kompetencer samt afholdelse af grønne jobmesser.

-

Reduktion i 
kontingent til KL

ØU 56
I lyset af, at landets kommuner og regioner skal spare tre mia. kr. på administrative opgaver, opfordrer 
aftaleparterne KL til at reducere KLs administration, så medlemskontingent kan reduceres.

-

Københavns 
Kommunes 
investerings-
strategi 
(investerings-
puljerne for 
2024) 

ØU 58

Med budget 2024 afsættes i alt 320 mio. kr. til udmøntning af investeringspuljerne i 2024, heraf 15 
mio. kr. til innovationspuljen. 

Investeringspuljerne skal bl.a. sikre finansiering til at indfri Økonomiudvalgets målsætning om, at 
effektiviseringerne i videst mulige omfang skal indfries ved hjælp af investeringsforslag, samt at 
tværgående effektiviseringer skal bidrage med minimum 80 mio. kr. årligt. Derved sikres, at den 
nødvendige omstilling i kommunen sker på baggrund af investeringer i driften.

Parterne er enige om, at investerings- og innovationsforslag fortsat fremlægges i forbindelse med 
overførselssager og budgetforhandlinger, og at puljerne udmøntes to gange årligt. Parterne er der-
udover enige om, at 10,0 mio. kr. af innovationspuljen reserveres til udmøntning i forbindelse med 
overførselssagen og 5,0 mio. kr. til budgetaftalen.

Måltallet for investeringspuljen for 2024 fordeles med 42,5 mio. kr. på service i 2024 og 48,8 mio. kr. 
på anlæg i 2024, 65,0 mio. kr. i 2025 og 2026 og 80,0 mio. kr. i 2027, idet der anvises måltal fra den 
kommende investeringspulje for 2024 til investeringsforslagene i budget 2024.

-

Aftale-
overholdelse og 
budget-
principper

ØU 60
Såfremt den fælles kommunale budgetlægning betyder, at Københavns Kommunes serviceramme 
bliver lavere end 31.745 mio. kr., sænkes puljen til uforudsete udgifter på service tilsvarende og ved 
behov servicebufferpuljen.

-
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Titel Udvalg
Side-

henvisning
Hensigtserklæring Enhedslistens og Alternativets ændringer/bemærkninger 

til forligspartiernes hensigtserklæringer

Aftale-
overholdelse og 
budget-
principper

ØU 60

Parterne noterer sig også, at Økonomiudvalget med første behandling af budgetforslag 2024 og 
overslagsårene 2025-2027 den 23. august 2023 godkendte, at Økonomiforvaltningen efter indgåelse 
af budgetaftalen bemyndiges til at reperiodisere anlægsudgifter (med undtagelse af anlægsprojekter 
under idrætsmilliarden) samt foretage justeringer af teknisk karakter mellem de økonomiske 
styringsområder (service, anlæg, overførsler mv.), såfremt det er en forudsætning for at nå i mål med 
kommunernes samlede overholdelse af rammerne i økonomiaftalen for 2024.

-

Aftale-
overholdelse og 
budget-
principper

ØU, BUU, 
KFU, 
SOU, 
SUD, 
TMU, BIU

60
Projekter med anlægsudgifter afsat i 2023 skal fagudvalgene selv anvise anlægsmåltal til, inden for de 
udmeldte anlægsmåltal med tredje anlægsoversigt 2023 (BR d. 21. september 2023) medmindre 
andet står angivet i budgetaftalen.

-

Aftale-
overholdelse og 
budget-
principper

ØU 60
At der i forbindelse med budgetvedtagelsen foretages en teknisk reperiodisering af anlægsudgifter fra 
2024 til 2025 for at sikre overholdelsen af Københavns Kommunes anlægsmåltal i vedtaget budget 
2024.

-

Aftale-
overholdelse og 
budget-
principper

ØU, BUU, 
KFU, 
SOU, 
SUD, 
TMU, BIU

60
At hvert udvalg i forbindelse med 2. behandling af budgetbidragene for 2025 tager stilling til, hvorvidt 
midlertidige driftsbevillinger, der udløber i 2025 (bevillingsudløb), skal finansieres inden for 
udvalgets budget.

-
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Side-
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Principper for 
budgetstyring 
og 
overførselssag

ØU, BUU, 
KFU, 
SOU, 
SUD, 
TMU, BIU

61
Parterne er enige om at videreføre de gældende principper for budgetstyring, herunder at der ved 
prognoserne og risikolisten følges op på, om udvalgene overholder budgettet.

-

Principper for 
budgetstyring 
og 
overførselssag

ØU 61
Parterne er enige om, at de i 2024 vil anvende et eventuelt mindreforbrug i regnskabet for 2023 
(overførselssagen 2023-2024) til nye aktiviteter, hvor der tages hensyn til ønsker om at overføre 
opsparing i decentrale institutioner, eksterne tilskud og kontraktbundne midler.

-

Opfølgning på 
puljer til afledt 
drift 

ØU, BUU, 
KFU, 
SOU, 
SUD, 
TMU, BIU

61

Parterne er enige om, at Økonomiforvaltningen og fagforvaltningerne i samarbejde opgør det 
forventede forbrug fra puljerne vedrørende afledte driftsudgifter til anlægsprojekter i 2024 forud for 
overførselssagen 2023-2024 og budgetforhandlingerne 2025. Eventuelle mindreforbrug på puljerne 
tilfalder kassen.

Derudover skal Økonomiforvaltningen og fagforvaltningerne vurdere, hvorvidt der er forventet 
mindreforbrug på puljerne i 2025 samt overslagsår. Eventuelle mindreforbrug vil indgå i kommunens 
råderum til budget 2025.

-

Nedbringelse af 
vedligeholdelse
sefterslæbet via 
merindtægter 
fra 
ejendomssalg

ØU 61

Der er fortsat et betydeligt vedligeholdelsesefterslæb for Københavns bygningsmasse. Parterne er 
derfor enige om at videreføre beslutningen om, at ekstraordinære salg af aktiver kan finansiere 
renovering af kommunens ejendomme, samt at dette lægges op til politisk behandling i forbindelse 
med overførselssagen eller budgetforhandlingerne hvert år.

-
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Titel Udvalg
Side-

henvisning
Hensigtserklæring Enhedslistens og Alternativets ændringer/bemærkninger 

til forligspartiernes hensigtserklæringer

Hensigts-
erklæring vedr. 
digital 
fremtidssikring 
af 
beskæftigelses-
indsatsen

BIU Bilag 2a.
Parterne er enige om, at initiativet vedr. digital fremtidssikring af beskæftigelsesindsatsen skal indgå i 
forhandlingerne om budget 2025, da man vil afvente indholdet i de kommende ændringer på 
beskæftigelsesområdet.

-

Hensigts-
erklæring om 
finansiering af 
gæstelicenser til 
kolonihaveejere

ØU Bilag 2a. - -

Hensigts-
erklæring om 
finansiering af 
udvikling af it-
systemer for 
administrations-
grundlaget på 
udeservering

TMU Bilag 2a. - -

Hensigts-
erklæring om 
samarbejde 
med SOF og BIF 
om genbrug og 
reparation af 
indsamlede 
cykler

SUD, BIU Bilag 2a. - -

Hensigst-
erklæring om 
tilkøb til 
Skybrudsprojekt
er

TMU Bilag 2a.

TM  T43, 44, 45, 126, 128, 166 og 167 om tilkøb til skybrudsprojekter henvises til overførselssagen 2023-
24. Tilkøb til skybrudsprojekter har gennem årene ført til mange fantastiske nye byrum. Bl.a. Karens 
Minde Aksen i Sydhavnen, der har vundet prisen som Årets Byrum i 2023. Der ligger store besparelser 
i forhold til både økonomi, ressourceforbrug og CO2 udledning ved at skabe nye grønne byrum, når 
der alligevel graves til skybrudsprojekter. 

-

Enhedslistens og Alternativets hensigtserklæringer
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Titel Udvalg
Side-

henvisning
Hensigtserklæring Enhedslistens og Alternativets ændringer/bemærkninger 

til forligspartiernes hensigtserklæringer

Hensigts-
erklæring om 
opgradering af 
skoletoiletter 
ifm helheds-
renovering

BUU, ØU Bilag 2a.

Når der gennemføres en helhedsrenovering af en skole, så bør der indtænkes en opgradering af 
toiletterne. Finansiering af en udvidelse af renoveringen af Guldberg Skole til også at omfatte 
opgradering af toiletter, henvises til overførselssagen 2023-24. I det omfang der bygges nye toiletter 
skal det undersøges om de kan etableres på en måde, så de kan benyttes som offentlige toiletter 
udenfor skoletiden. 

-

Hensigts-
erklæring om 
styrket indsats 
for udsatte 
grønlændere

BIU, ØU, 
KFU, 
BUU, 
SOU, 
SUD, 
TMU

Bilag 2a.

Parterne er enige om, at der er behov for en yderligere styrkelse af indsatsen for udsatte grønlændere, 
der opholder sig i København. Der er behov for at gribe udsatte grønlændere, så snart de ankommer, 
så de hurtigt kan få den rette hjælp. Det kræver også en opkvalificering af kompetencer ift. grønlandsk 
sprog og kultur, så kulturelle misforståelser ikke står i vejen for den rigtige hjælp.
Parterne er derfor enige om, at der frem mod Overførselssagen 2023-24 skal udarbejdes en pakke 
med initiativer til at styrke indsatsen for udsatte grønlændere yderligere.

-

Planlægning af 
cykelforbindelse 
under 
Tuborgvej, 
Bispebjerg

TMU Bilag 2a.
Der skal gennemføres en stor renovering af broen over Tuborgvej. Lokaludvalget i Bispebjerg har 
udarbejdet et godt forslag til at få en cykelforbindelse under broen. Finansiering af tilpasning af 
broprojektet henvises til Overførselssagen 2023-24. 

-

Udvidelse af 
cykelprojekt 
Valby Langgade

TMU Bilag 2a.
Der gennemføres en større ændring for at forbedre trafiksikkerheden for cyklister, men der mangler 
lidt ekstra bevilling for at projektet bedre imødekommer de lokale ønsker. Finansiering henvises til 
Overførselssagen 2023-24. 

-

Erstatnings-
grønt i 
Mimersparken 
scenarie 2

TMU Bilag 2a.
Der bliver nu anlagt en kunstgræsbane og skal så findes midler til at ændre Mimersparken, så den bliver 
mere grøn. Finansieringen henvises til Overførselssagen 2023-24. 

-

Edel Sauntes 
alle foranalyse

TMU Bilag 2a.
Vi henviser finansiering af en foranalyse på at gennemføre BR-beslutningen om at ændre Edel Sauntes 
alle til Overførselssagen 2023-24.

-

Hensigts-
erklæring om, at 
der frem mod 
Overførsels-
sagen 2023-24 
skal undersøges, 
om der er behov 
for tidlig opstart 
af skolen

BUU, ØU Bilag 2a.
Frem mod overførserselssagen 2025 undersøges det om der er behov for tidlig opstart af skolen, når 
der samtidig er overksydende kapacitet på andre skoler på Amager.

-
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Side-

henvisning
Hensigtserklæring Enhedslistens og Alternativets ændringer/bemærkninger 

til forligspartiernes hensigtserklæringer

Hensigts-
erklæring om 
parkering 

TMU Bilag 2a.

Der er behov for klimahandling og København har i mange år forsømt at gøre noget alvorligt for at 
nedbringe mængden af biler og bilkørsel i København. Vi ved at et af de tiltag der virker, er at øge 
betalingen for parkering. Og samtidig øge antallet af delebilspladser og forbedre den kollektive trafik. 
Når mobilitetsanalysen for Region Hovedstaden, der blev finansieret i budget 23, foreligger ønsker vi 
at se på muligheden for at etablere Parker-og-rejs-anlæg ved trafikknudepunkter et stykke fra 
København, så langt flere pendlere kan tage tog, letbane og bus ind til København, hvilket samtidig vil 
nedbringe mængden af bilkørsel i en lang række andre kommuner. Det vil også have en positiv effekt 
på støj- og luftforurening.

-

Hensigts-
erklæring om 
Refshalevej

TMU Bilag 2a.

Vi stemmer imod budgetpartierne forslag, men er enige i at der skal findes en løsning, for der kun 
findes én vej til Refshaleøen og den går igennem et fredet område, med bl.a. en fredet mur og 
voldgrav. Vejen er derfor ganske smal og der opstår ofte farlige situationer mellem biltrafik, cykler og 
gående. Der kommer mere og mere aktivitet på Refshaleøen af meget forskellig slags. Teknik- og 
Miljøforvaltningen har i flere år arbejdet på at finde en løsning, så trafiksikkerheden kan forbedres og 
været i løbende dialog med fredningsmyndighederne. Det er ikke endnu lykkedes at finde en løsning, 
så der fx kan etableres cykelsti. Vi ønsker at der skal komme en løsning, der øger trafiksikkerheden og 
samtidig tager mest muligt hensyn til de kultur- og naturhensyn der ligger bag fredningen. 

-

Hensigts-
erklæring om 
Nordre 
Frihavnsgade 
som cykelgade

TMU Bilag 2a.

Finansiering af 2. etape af Nordre Frihavnsgade som cykelgade, baseret på borgerinddragelse og 
beslutningen i budget 22 om et midlertidigt byrumsforsøg, henvises til Overførselssagen 2023-24, 
hvor der samtidig kan medtages finansiering af tilpasninger af 1. etape, baseret på de erfaringer, der er 
indkommet på det tidspunkt med 1. etape. 

-

Hensigts-
erklæring om 
træer

TMU Bilag 2a.

Vi ønsker at der både bevares og plantes mange flere træer i København, blandt andet for at imødegå 
varmeø-effekten, hvor byen bliver så varm, at mennesker bliver syge af det. Vi er enige med 
Borgersamlingen på Østerbro om at København bør følge visionen om 3-30-300, dvs at man skal 
kunne se 3 træer fra sit vindue, at mindst 30 % af byen skal være dækket af trækroner og at man højst 
skal have 300 meter fra sit hjem til et grønt område. Frem mod overførselssagen skal det analyseres, 
hvordan der i lokalplaner og anlægsprojekter kan sikres både bevaring af flere træer og at der plantes 
flere træer. Herunder at der kommer flere træer, der er hjemmehørende så det kan styrke 
biodiversiteten. 

-

Hensigts-
erklæring om 
hjemtagning af 
den udliciterede 
drift vedr. 
renhold og grøn 
pleje Vesterbro 
og Brønshøj-
Husum

TMU Bilag 2a.

Vi ønsker at opgaven hjemtages. Vi ønsker at det undersøges hvilke effektiviseringsmuligheder der er 
ved en samlet drift for hele byen. Desuden at det undersøges i hvilket omfang kommunen ved en 
virksomhedsoverdragelse vil kunne overtage noget af det materiel, der anvendes af den nuværende 
entreprenør. Dette skal fremlægges til overførselssagen, hvortil finansiering af hjemtagelsen henvises.

-
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henvisning
Hensigtserklæring Enhedslistens og Alternativets ændringer/bemærkninger 

til forligspartiernes hensigtserklæringer

Hensigts-
erklæring om 
yderligere 
metro 

ØU Bilag 2a.

Vi mener der er behov for at komme videre med en bedre infrastruktur, gerne metro, til hospitalerne 
omkring København. Hospitalerne er store arbejdspladser og både  medarbejdere, patienter og 
pårørende har behov for at kunne komme nemt og hurtigt frem, også på skæve tidspunkter. Derfor skal 
der arbejdes på dialog med Staten og de berørte kommuner om en forundersøgelse i forhold til 
Hvidovre Hospital, Bispebjerg Hospital og Herlev Hospital. Finansiering af forundersøgelse henvises til 
budget 2025.

-

Hensigts-
erklæring om 
metro til 
Lynetteholm 

ØU Bilag 2a.

Vi er imod anlæg af Lynetteholm og vil forsat kæmpe for, at københavnerne skal have mulighed for at 
tage stilling på et så oplyst grundlag som muligt. Vi er enige i, at der er behov for infrastruktur til 
Kløverparken og Refshaleøen.  Når miljøkonsekvensvurderingen af den nye metrolinje foreligger, vil vi 
have særligt fokus på vurderingen af miljøkonsekvenserne både i anlægsfasen og efterfølgende. Men vi 
mener også, at der skal findes en alternativ placering af kontrol- og vedligeholdelsescentret på 
Prøvestenen, så erhvervsarealerne ikke påvirkes, samt en forskydning af sporskiftekammeret ved DR 
Byen. Vi vil arbejde for at den kommende metrolinje ikke finansieres ved salg af byggegrunde, da det 
vil føre til endnu flere dyre boliger i København. Vi mener staten bør betale en langt større del af 
infrastrukturen i København, ligesom man gør i andre dele af landet. Men støtter at der opspares 
midler i Københavns Kommunes budget over de kommende år til at betale en del af finansieringen. 

-

Hensigts-
erklæring om 
erhvervsstøtte 
og turisme 

ØU, KFU, 
BUU, 
SOU, 
SUD, 
TMU, BIU

Bilag 2a.

Der er gennem årene givet mange forskellige bevillinger, tillægsbevillinger og projektstøtter til 
forskellige former for erhvervsstøtte, herunder til turisme. Bevillingerne udløber desuden på 
forskellige tidspunkter, så det er svært at få et samlet overblik over Københavns Kommunes indsats på 
område. Der er et arbejde i gang med ny erhvervsstrategi for Københavns Kommune. Samtidig er 
staten ved at ændre på hele området uden at det på nuværende tidspunkt vides, hvordan det ender. Vi 
ønsker derfor at få et samlet overblik og forslag til samlet struktur for kommunens indsats, når den nye 
erhvervsstrategi er vedtaget og de nye statslige rammer kendes. Således at der i forbindelse med 
budget 25 kan findes finansiering til den fremtidige indsats. Vi ønsker dog ikke helt at nedlægge den 
nuværende indsats før det er besluttet, hvad der skal ske fremover. Derfor afsætter vi fortsat midler til 
grundindsatsen. 

-

Hensigts-
erklæring om 
skæve boliger 

SUD Bilag 2a.
Det er vigtigt, at der hver gang der etableres skæve boliger, er en pulje til grønne byrumstiltag. De 
kommende skæve boliger vil vi finansiere i overførselssagen eller budget 25.

-

Hensigts-
erklæring om 
Idrætsmilliard

KFU Bilag 2a. Fordeling af Idrætsmilliarden skal som ved sidste års budget besluttes i KFU. -

Hensigts-
erklæring om vej-
genopretning

TMU Bilag 2a.

at Teknik- og Miljøforvaltningen frem mod forhandlingerne om budget 2025 skal afdække, hvordan 
vejgenopretningen kan tilrettelægges, således at genopretningsprojekter kan indeholde 
byrumsforbedringer, trafiksikkerhedstiltag, tilgængelighed, biodiversitet, begrønning mv. Der skal ved 
ændringen af vejene sikres, at der i fornødent omfang kan være varelevering, erhvervsparkering, 
handicap p-pladser, delebilspladser og plads til afhentning og pålæsning. Men der kan godt 
nedlægges parkeringspladser.

-
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Klimatiltag TMU, ØU 39 / Bilag 2a.

Københavns Kommune har været blandt de første kommuner til at sætte ambitiøse klimamål som 
målet om klimaneutralitet i 2025. Der arbejdes på en ny ambitiøs klimaplan, som skal sætte retningen 
for klimaindsatsen i København frem mod 2035, hvor ambitionen er at være klimapositiv.

Parterne er enige om, at der med den førte klimapolitik i de kommende år skal sættes et højt 
ambitionsniveau, der rækker flere år frem. Udviklingen af en ny Klimaplan 2035 byder på et 
paradigmeskifte i kommunens klimaarbejde, og parterne er enige om at bringe et nyt fokus på 
reduktioner i københavnernes forbrugsbaserede CO2-udledninger og CO2-fangst i stor skala og 
fossilfri vejtrafik ind i forhandlingerne om budget og overførelsessag de kommende år.

Københavns Kommune har været blandt de første kommuner til 
at sætte ambitiøse klimamål som målet om klimaneutralitet i 
2025. Der arbejdes på en ny ambitiøs klimaplan, som skal sætte 
retningen for klimaindsatsen i København frem mod 2035, hvor 
ambitionen er at være klimapositiv.

Parterne er enige om, at der med den førte klimapolitik i de 
kommende år skal sættes et højt ambitionsniveau, der rækker 
flere år frem. Udviklingen af en ny Klimaplan 2035 byder på et 
paradigmeskifte i kommunens klimaarbejde, og parterne er 
enige om at bringe et nyt fokus på de tre pejlemærker vedtaget 
af BR om reduktioner i københavnernes forbrugsbaserede CO2-
udledninger, halvering af CO2 udledningen fra kommunens 
egne indkøb og udfasning af biomasse ind i forhandlingerne 
om budget og overførelsessag de kommende år. 

Klimatiltag TMU, ØU 39 / Bilag 2a.

Københavns Kommune har været blandt de første kommuner til at sætte ambitiøse klimamål som 
målet om klimaneutralitet i 2025. Der arbejdes på en ny ambitiøs klimaplan, som skal sætte retningen 
for klimaindsatsen i København frem mod 2035, hvor ambitionen er at være klimapositiv.

Parterne er enige om, at der med den førte klimapolitik i de kommende år skal sættes et højt 
ambitionsniveau, der rækker flere år frem. Udviklingen af en ny Klimaplan 2035 byder på et 
paradigmeskifte i kommunens klimaarbejde, og parterne er enige om at bringe et nyt fokus på 
reduktioner i københavnernes forbrugsbaserede CO2-udledninger og CO2-fangst i stor skala og 
fossilfri vejtrafik ind i forhandlingerne om budget og overførelsessag de kommende år.

Vi stiller følgende ændringsforslag: at ”og parterne er enige om 
at bringe et nyt fokus på reduktioner i københavnernes 
forbrugsbaserede CO2-udledninger og CO2-fangst i stor skala 
og fossilfri vejtrafik ind i forhandlingerne om budget og 
overførelsessag de kommende år.” udgår 
og erstattes med: 
”og parterne er enige om at bringe et nyt fokus på de tre 
pejlemærker vedtaget af BR om reduktioner i københavnernes 
forbrugsbaserede CO2-udledninger, halvering af CO2 
udledningen fra kommunens egne indkøb og udfasning af 
biomasse ind i forhandlingerne om budget og overførelsessag 
de kommende år.”

Hensigts-
erklæring om 
håndtering af 
vedligeholdelse
sefterslæb 
Kødbyen

ØU 46 / Bilag 2a.

Parterne er enige om, at Økonomiforvaltningen afsøger fondsmuligheder og muligheder for alternativ 
finansiering af vedligehold i Kødbyen. Lejere i Kødbyen vil løbende blive inddraget og orienteret. 
Forslag til håndtering af vedligeholdelsesbehovet i Kødbyen vil indgå i forhandlingerne om 
overførselssagen 2023-2024 eller budget 2025.

Vi stiller ændringsforslag om, at salg af dele af kødbyen udgår.

Udvikling af 
Palads og 
Vesterport

ØU, TMU 54 / Bilag 2a.

Vesterport rummer et stort potentiale for at kunne være mere for københavnerne, end området er i 
dag. Parterne er enige om, at der er behov for afklaring af fremtiden for området. Derfor skal der 
igangsættes en startredegørelse om Palads inden udgangen af 1. kvartal 2024, så arbejdet med 
fremtidens Palads kan komme videre. Parterne forbeholder sig ret til at tilkendegive ønsker om 
ændringer af det af grundejerne fremlagte forslag. 

Vesterport rummer et stort potentiale for at kunne være mere 
for københavnerne, end området er i dag. Parterne er enige om, 
at der er behov for afklaring af fremtiden for området. Derfor 
skal der igangsættes en startredegørelse om Palads inden 
udgangen af 1. kvartal 2024, så arbejdet med fremtidens Palads 
kan komme videre. Parterne forbeholder sig ret til at 
tilkendegive ønsker om ændringer af det af grundejerne 
fremlagte forslag. 
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Bilag 2c. - Enhedslistens og Alternativets hensigtserklæringer

Titel Udvalg
Side-

henvisning
Hensigtserklæring Enhedslistens og Alternativets ændringer/bemærkninger 

til forligspartiernes hensigtserklæringer

Samordnet 
varetransport af 
kommunens 
indkøb

ØU, BUU, 
KFU, 
SOU, 
SUD, 
TMU, BIU

40 / Bilag 2a.
Parterne er enige om at optimere vareleveringen til kommunens institutioner ved at samordne 
vareleveringen og dermed opnå færre ugentlige leveringer, så færre lastbiler skal køre rundt i byen 
hver dag. Parterne ønsker at afsætte midler hertil ved fremtidige forhandlinger om budget.

Vi mener der ligger en væsentlig gevinst både i forhold til at 
spare CO2 udledning (både pga overgang til elbiler og den 
mindre kørsel), spare ressourcer, mindske trængsel og samtidig 
mindske tidsforbruget hos kommunens institutioner. Det er et 
initiativ der anbefales af flere eksperter og som ovenikøbet på 
sigt kan give besparelser. Derfor ønsker vi at iværksætte den 
samordnede varetransport hurtigst muligt og ikke udskyde det 
et år. 

Fremrykning af 
udbud for 
indkøb af grøn 
strøm via PPA

ØU 41 / Bilag 2a.
Forligskredsen er enige om, at der skal drøftes finansiering til at foretage en PPA-aftale, såfremt 
udbudsmaterialet ligger klar til overførselssag 2023-2024, alternativt til budget 2025. En PPA 
forventes at medføre en reduktion i CO2.

Vi ønsker at udbygge grøn strøm via de selskaber kommunen 
ejer. 

Affaldstakster TMU 56 / Bilag 2a.
Teknik- og Miljøforvaltningen pålægges frem mod overførselssagen 2023-2024 at fremlægge 
muligheder for, hvordan husholdningernes affaldstakster kan reduceres, mens det høje 
sorteringsniveau opretholdes.

Der skal løbende være fokus på, at affaldstaksterne ikke stiger for 
meget. Men vi står i en tid, hvor vi skal omstille os fra at se det, vi 
ikke selv kan bruge længere, som affald til i stedet at se det som 
ressourcer, som andre kan genbruge eller genanvende. Derfor 
bør indsatsen i stedet for at nedskalere arbejdet hellere bruges 
på at etablere flere samarbejder med virksomheder, der kan se 
forretningsmodeller i at overtage de ressourcer, københavnerne 
smider ud, så de kan genbruges og genanvendes. Og således at 
der på sigt betales for disse ressourcer i stedet for at 
københavnerne skal betale for at komme af med ressourcerne. 

Hensigtserklæringer Enhedslisten og Alternativet ikke stemmer for og har bemærkninger til
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